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1 PRESENTACIÓ 

 
El present informe, elaborat per la delegació andorrana a l’Assemblea 
Parlamentària de l’Organització per a la Seguretat i la Cooperació Europea 
(OSCE-PA), presenta els treballs realitzats, les qüestions tractades i les 
decisions preses en el decurs de les reunions mantingudes des del passat mes 
de febrer del 2023 fins al mes de març 2024. 
 
La Sessió d’hivern que va tenir lloc a Viena durant el mes de febrer no va comptar 
amb representació del Consell General al estar dissolt degut a la celebració 
d’eleccions generals.  

 
Després de les eleccions generals celebrades el 2 d’abril, el Ple del Consell 
General va procedir, en data 25 de maig, al nomenament dels membres de la 
nova delegació a l’Assemblea parlamentària de l’OSCE: 
- Meritxell López Guitar (GPD), com a Cap de delegació 
- Pol Bartolomé Areny (GPC), com a membre 
- Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells (GPCC), com a membre suplent 
- Noemí Amador Perez (GPAE), com a membre suplent.  

 
La nova delegació va participar activament a la Sessió anual que va tenir lloc a 
Vancouver (Canadà) del 29 de juny a 4 de juliol. Els treballs de les 3 comissions 
van girar entorn a la temàtica de “Reforçar la seguretat regional afavorint les 
societats democràtiques i inclusives: el rol de l’OSCE-PA”.  La sessió va servir 
per aprovar la Declaració de Vancouver integrada per les resolucions adoptades 
per les tres comissions permanents així com els 16 punts suplementaris 
aprovats. Durant la sessió anual també es va aprovar el nou pressupost per a 
l’exercici 2023/2024 i, es va renovar la presidència de l’organització. La 
finlandesa, Pia Kauma, fou la candidata guanyadora.  
 
La sessió de tardor va tenir lloc del 18 al 20 de novembre a Yerevan (Armènia). 
La delegació del Consell General no hi va assistir degut a la coincidència amb el 
temps amb les eleccions comunals.  
 
A banda de les sessions ordinàries, un any més, l’Assemblea parlamentària ha 
continuat impulsant la iniciativa “Call for Action – Helsinki + 50 Process” amb 
l’objectiu d’explotar el paper polític de l’OSCE-PA i generar més interès en la 
seva tasca, tant en els parlaments nacionals com en els governs.  
 
Durant aquest últim any, l’Assemblea parlamentària ha continuat amb les 
missions d’observació electoral. Alhora s’ha creat una comissió ad-hoc de suport 
a Ucraïna. A banda de la Xarxa informal de joves parlamentaris també ha 
començat a funcionar activament la Xarxa informal de gènere.  
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2 PRESÈNCIA DE LA DELEGACIÓ DEL CONSELL GENERAL A L’OSCEPA  

2.1 22ª SESSIÓ D’HIVERN 

La Sessió d’hivern celebrada els dies 23 i 24 de febrer de l’any 2023 a Viena va 

comptar amb prop de 250 parlamentaris de 52 països. Per part del Consell 

General no hi va assistir cap representant vist que la cambra estava dissolta per 

la convocatòria d’eleccions generals en data 2 d’abril.  

La reunió d’hivern va coincidir en el temps en el primer aniversari de l’agressió 

militar de Rússia contra Ucraïna. En aquest sentit la temàtica escollida ha estat 

“Un any des de la guerra continuada de Rússia contra Ucraïna”.  Aquesta ha 

estat la primera reunió ordinària, des de l’inici de la guerra, on hi han participat 

les delegacions de la Federació Russa i de Bielorússia. Les reunions anteriors-

la sessió anual celebrada a Birmingham al juliol i la sessió de tardor que va tenir 

lloc a Varsòvia al novembre del 2022- es van celebrar sense la participació de 

les delegacions russa i bielorussa després de no haver obtingut els visats per 

viatjar degut a les sancions internacionals adoptades per aquests estats sobre 

aquests països.   

Àustria, país que acull tradicionalment la Sessió d’hivern, tot i haver adoptat les 

sancions internacionals contra aquests dos estats, si permet atorgar-los el visat 

únicament per assistir a la Reunió d’hivern. Aquest fet va provocar molta 

controvèrsia entre els estats membres que es dividien entre els que no volien 

donar veu a les delegacions de Rússia i Bielorussa, i aquells que creuen que és 

una oportunitat perquè els parlamentaris d’aquests països percebin l’aïllament 

internacional i la condemna unànime contra aquesta guerra.  

Aquests fets van fer que la Presidenta de l’OSCE-PA, Margareta Cederfelt 

comparegués en roda de premsa davant dels mitjans de comunicació per aclarir 

el paper de l’OSCE-PA dins d’aquest conflicte.  

Cederfelt va remarcar la unanimitat de tots els estats membres de l’Assemblea 

en condemnar les violacions al dret internacional comeses per la Federació russa 

durant aquest conflicte. També va exposar que el paper de les delegacions russa 

i bielorussa no serà còmode ni fàcil ja que hauran d’escoltar com la resta de 

delegacions les acusen de cometre crims de guerra, violacions flagrants de drets 

humans i de generar una forta crisi de refugiats. La seva presència en la Sessió 

d’hivern, va manifestar la Presidenta “ha de servir per augmentar encara més la 

pressió sobre Rússia i de fer tot el possible per assegurar que escolten el suport 

unànime del món a Ucraïna”, igualment va afirmar que “és important que escoltin 

el nostre missatge de rebuig contra la guerra i el suport al poble ucraïnès” per 

evidenciar el seu aïllament internacional. L’OSCE-PA sempre ha mostrat el seu 

suport al poble ucraïnès exigint la fi de la guerra i el ple respecte a la sobirania i 

integritat territorial d’Ucraïna dins les seves fronteres reconegudes 

internacionalment.  
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Durant les últimes reunions celebrades a Birmingham i a Varsòvia, l’Assemblea 

va sotmetre a debat la possibilitat de modificar el reglament intern de 

l’organització i introduir la possibilitat de suspendre un estat membre que hagués 

violat els principis fundacionals de l’Acta final de Hèlsinki, atacant un altre estat i 

no respectant la seva sobirania ni integritat territorial.  

Finalment la manca de consens, necessària per adoptar aquests tipus de 

decisions, va impedir adoptar aquesta modificació reglamentària.  

i) Sessió inaugural 

La sessió inaugural va començar amb un minut de silenci per les víctimes de la 

guerra a Ucraïna i els 47.000 morts que van provocar els devastadors 

terratrèmols a Turquia i Síria.  

En la seva intervenció, la Presidenta de l’OSCE-PA, Margareta Cederfelt, va 

assenyalar que durant l’últim any la Federació Russa ha violat tots els principis 

de l’Acta final de Hèlsinki de 1975. En aquest sentit va assenyalar que la guerra 

contra Ucraïna “ha destrossat la seguretat europea i requereix que parlaments, 

governs i l’OSCE col·laborin per desenvolupar una resposta comuna, per fer-ho 

és fonamental que es compleixin les obligacions i els compromisos 

internacionals.” 

S’adjunta com a annex número 1 la intervenció de la Presidenta Margareta 

Cederfelt en el seu discurs inaugural durant la Sessió d’hivern.  

En la sessió inaugural també va intervenir el President del Consell Nacional 

austríac, Wolfgang Sobotka, qui va parlar de la necessitat de trobar un 

enfocament comú en matèria de seguretat per fer front a reptes urgents dins 

l’àrea OSCE com ho és la guerra contra Ucraïna. 

En la sessió inaugural també hi va intervenir el president en exercici de l’OSCE i 

ministre d’afers exteriors de Macedònia del Nord, Bujar Osmani i el director de 

l’Oficina del Secretari General de l’OSCE, Luca Fratini.   

ii) Reunions de les tres comissions permanents 

Comissió d’Afers polítics i de seguretat 

El president de la Comissió, Richard Hudson (Estats Units) va obrir la reunió 

recordant el seu discurs de fa un any on ja va advertir que les accions de Rússia 

podrien tenir conseqüències greus per a la seguretat i els ciutadans de l’àrea 

OSCE fet que ha acabat succeint.  

Durant el debat hi van participar el President del Comitè de seguretat del Consell 

Permanent de l’OSCE, l’Ambaixador Stelian Stoian (Romania), el President del 

Fòrum per a la cooperació i seguretat, Sinisa Bencum (Bòsnia i Hercegovina), 

l’Alt comissionat de l’OSCE per a les minories nacionals, Kairat Abdrakhmanov i 

el Director del Centre de Prevenció de conflictes de l’OSCE, Tuula Yrjölä. 

En les seves intervencions, van informar als parlamentaris de com l’OSCE està 

responent a la guerra. Es va subratllar que  l’Acta final de Hèlsinki no pot ser 
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objecte de negociació o interpretació, i que la guerra constitueix un assalt sense 

precedents als valors i principis fundacionals de l’OSCE. Tots ells van coincidir 

en la necessitat d’enfortir la capacitat de l’organització per fer front a aquest 

repte. 

Comissió d’Afers econòmics, ciència, tecnologia i medi ambient 

El president de la Comissió, Azay Guliyev (Azerbaidjan) va iniciar el debat parlant 

també de la guerra contra Ucraïna i evidenciant els greus efectes econòmics i 

mediambientals que està provocant.  

La ponent , Gudrun Kugler (Àustria) va presentar quines seran les principals 

línies que abordarà el seu informe i la conseqüent proposta de resolució que 

sotmetrà a aprovació de l’Assemblea durant la Sessió anual.  

Al debat també hi van participar el President del Comitè econòmic i 

mediambiental de l’OSCE, Florian Raunig, el Coordinador d’activitats 

econòmiques i ambientals de l’OSCE, Igli Hasani, Wei Huang de l’Agència 

internacional de l’energia atòmica i el professor Steven Koonin del Departament 

d’enginyeria civil i urbana de la Tandon School of engineering de l’Universitat de 

Nova York. Els intervinents van presentar plans i projectes de l’OSCE per superar 

la crisi econòmica i ambiental causada per la guerra i que ha afectat greument 

les condicions socioeconòmiques, la seguretat alimentària, energètica i la 

protecció del medi ambient.  

La discussió al Comitè d’afers econòmics es va centrar, en particular, a garantir 

una energia assequible, segura, neta i sostenible a la regió de l'OSCE en el 

context de la guerra en curs a Ucraïna. Els membres van subratllar l'important 

potencial de desenvolupament per descarbonitzar i fer sistemes energètics més 

independents alhora que es salvaguarda la fiabilitat de les xarxes, especialment 

en el context d'aquest complex context geopolític. Tot i que molts van subratllar 

la urgència de resoldre el conflicte, també es va destacar la necessitat de seguir 

treballant per garantir una seguretat econòmica i ambiental integral a la regió. 

Comissió per a la democràcia, els drets humans i qüestions humanitàries 

El President de la Comissió, Nikoloz Samkharadze (Geòrgia) va obrir la reunió 

descrivint les eines que la comissió utilitza de manera regular per promoure els 

compromisos de la dimensió humana. "Tots hem mantingut un diàleg obert amb 

els defensors i analistes dels drets humans, així com amb les autoritats estatals 

de diversos països", va dir Samkharadze. 

El ponent Johan Büser (Suècia) va presentar les seves idees per a l'informe i el 

projecte de resolució que es presentaran a la Sessió Anual de Vancouver. "Les 

pandèmies, els conflictes militars, les desigualtats socioeconòmiques, la crisi 

dels refugiats, el racisme i l'assetjament contra les dones, els periodistes i els 

defensors dels drets humans, són només alguns dels problemes greus que ens 

preocupen", va dir. 
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Parlant sobre la guerra a Ucraïna, Büser va assenyalar que "la guerra de Rússia 

és una greu violació de la llei internacional dels drets humans i hi ha proves 

creixents de crims de guerra que afecten tant civils com militars", va dir Büser. 

Durant el debat hi van participar: Matteo Mecacci, Director de l'Oficina 

d'Institucions Democràtiques i Drets Humans de l'OSCE; Teresa Ribeiro, 

representant de l'OSCE per a la llibertat dels mitjans de comunicació, la 

Presidenta del Comitè de Dimensió Humana del Consell Permanent de l'OSCE, 

Anne-Marie Callan, el President de la Divisió d'Apel·lacions de la Cort Penal 

Internacional, Marc Perrin de Brichambaut, i la professora Veronika Bílková, Cap 

del Departament de Dret Internacional Públic de la Universitat Charles. 

Durant el debat es va parlar sobre els reptes legals de garantir que hi hagi 

responsabilitats pels crims de guerra i les atrocitats comeses a Ucraïna. Van 

assenyalar que hi ha hagut violacions greus al dret internacional, als drets 

humans, inclós l'assassinat il·legal de civils i agressions sexuals. En aquest 

sentit, es va recordar que segons les normes de responsabilitat estatal, Rússia 

està obligada a aturar aquestes violacions i garantir la reparació de les víctimes. 

No hi pot haver impunitat per crims de guerra o crims contra la humanitat, van dir 

els participants. 

El representant especial i coordinador especial de l'OSCE per a la lluita contra el 

tràfic d'éssers humans, Valiant Richey, també va participar en el debat i va 

demanar als estats participants de l'OSCE que intensifiquen els seus esforços 

per combatre el tràfic d'éssers humans, especialment en relació amb la crisi dels 

refugiats d'Ucraïna. 

iii) Sessió de cloenda de la Reunió d’hivern 

Durant el seu discurs la Presidenta de l’OSCEPA, Margareta Cederfelt, va tornar 

a recordar el primer aniversari de la guerra a Ucraïna. En aquest sentit, va insistir 

que s’està treballant perquè Ucraïna recuperi la seva independència i sobirania 

dins les seves fronteres. Però cal que l’OSCEPA augmenti els seus esforços per 

evitar més víctimes i per assegurar la fi de la guerra. En aquest sentit l’Assemblea 

va adoptar una declaració conjunta titulada “Acció en el primer aniversari de la 

guerra de Rússia contra Ucraïna i l’ordre jurídic internacional”.  

Presentat pel vicepresident de l'Assemblea de l'OSCE, Roger Wicker (Estats 

Units), el document diu: “En aquest solemne aniversari d'aquesta tràgica i 

injustificable guerra d'agressió contra Ucraïna, nosaltres, membres de 

l'Assemblea Parlamentària de l'Organització per a la Seguretat i la Cooperació. 

a Europa, ens comprometem a utilitzar les nostres veus, vots i influència com a 

membres dels nostres parlaments nacionals per instar els nostres governs i 

institucions internacionals a mantenir la defensa plenament justificada d'Ucraïna 

contra l'agressió il·legal i injustificable de Rússia i els esforços d'Ucraïna per 

restaurar la seva sobirania i integritat territorial”. 

S’adjunta com Annex número 2 la Declaració conjunta del primer aniversari de 

la guerra contra Ucraïna i l’ordre legal internacional.  
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2.2  30a SESSIÓ ANUAL (Vancouver 29 juny – 4 juliol)  

i. Comissió Permanent 

La Sessió anual va començar divendres, 30 de juny, amb la reunió de la Comissió 

Permanent on hi va participar la Cap de la Delegació, Meritxell López 

acompanyada de la resta de membres de la delegació: Pol Bartolomé (GPC); 

Carles Naudi (GPCC) i Noemí Amador (GPAE).  

En la reunió es van presentar els informes anuals d’activitats. La Presidenta, 

Margareta Cederfelt va insistir en la necessitat de continuar donant suport a la 

seguretat cooperativa. En aquest sentit va recordar que l’OSCE té un paper 

important en mantenir les tres branques bàsiques en matèria de seguretat: la 

política, l’econòmica i la de drets humans. També es va mostrar favorable a 

reforçar el paper de les dones dins l’organització així com donar més contingut a 

la perspectiva de joventut dins l’OSCE-PA.  

Cederfelt va reconèixer que la situació política és de gran preocupació. En aquest 

sentit es va mostrar especialment preocupada per la situació en que es troba la 

branca governamental de l’OSCE on no s’ha pogut aprovar el pressupost. En 

aquest sentit va apel·lar al paper de l’Assemblea la qual haurà de reforçar encara 

més el seu suport a la branca governamental de l’organització. 

De la seva banda, el Secretari General de l’OSCE-PA, Roberto Montella, va 

insistir en que la prioritat de l’Assemblea continua sent la guerra de la Federació 

Russa contra Ucraïna i les implicacions en matèria de seguretat, social, 

econòmica i ambiental que han centrat gran part de les activitats de l’OSCE-PA 

durant l’últim any. Montella va recordar que el món s’enfronta a una greu crisi de 

seguretat. En aquest sentit, va exposar que l’Assemblea s’hi ha d’afrontar 

agilitzant i enfortint el seus mecanismes.  

La Comissió Permanent també va aprovar la proposta de pressupost presentada 

pel Tresorer. La proposta de pressupost per a l'exercici 2023 – 2024 preveu un 

augment del 2%. El pressupost proposat és proporcional als reptes econòmics 

actuals i cobreix les necessitats l'Assemblea.  

D’altra banda, s’informa que la Federació Russa ni Bielorússia no ha pagat les 

seves quotes. Això planteja un greu problema pel finançament de l’OSCE-PA ( 

representa el 6% del total del pressupost).  La quota que pagarà el Consell 

General és de 5.244€, 126€ més que l’anterior exercici.  

D’altra banda, la Comissió permanent va aprovar dos esmenes de modificació 

del Reglament de l’Assemblea: 
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1. Afegir un nou apartat a l’article 3 que quedarà redactat de la següent 
manera:  

“Per presentar un acord en els termes previstos en l'apartat 7 anterior, 
almenys tres membres amb dret a vot de la Comissió Permanent han de 
notificar per escrit al president, amb còpia al secretari general. Aquesta 
notificació s'ha de comunicar immediatament a tots els membres de la 
Comissió Permanent. Aquesta convocatòria s'ha de fer com a mínim 48 hores 
abans de l'inici previst de la reunió de la Comissió Permanent. La moció serà 
el primer punt previ a l'aprovació de l'ordre del dia i no es debatrà la seva 
inclusió a l'ordre del dia.” 

2. Modificar l’article 7.3 del Reglament el qual queda redactat de la manera 
següent:  

“Les funcions del President també inclouen iniciar i mantenir contactes i 
diàlegs, així com participar en reunions i fòrums que promoguin els objectius 
i les polítiques de l'Assemblea. En l'exercici d'aquestes funcions, el President 
pot designar, al nivell que correspongui, altres persones per assistir o actuar 
en el seu nom. El president de l'Assemblea tindrà en compte l'equilibri de 
gènere a l'hora de realitzar aquests nomenaments. Aquestes persones 
informaran al President de les tasques realitzades. El president informarà 
d'aquestes activitats a la Comissió Permanent”. 

La Comissió permanent, a proposta de la delegació d’Ucraïna, aprova per 

unanimitat la creació d’una comissió ad-hoc per la guerra contra Ucraïna.  

L'objectiu de la nova comissió ad hoc serà garantir que la guerra es mantingui al 

capdavant de les activitats de l’OSCE-PA i que les necessitats d'Ucraïna siguin 

plenament considerades per l'Assemblea. 

De cara a la Sessió plenària i al debat de les tres comissions permanents, la 

Comissió permanent admet 16 qüestions addicionals que són assignades a les 

Comissions i al plenari segons la matèria tractada.  

En relació a les properes reunions ordinàries s’aproven les següents dates i 

destins:  

- Sessió de tardor: Yerevan (Armènia), octubre 2023 

- Sessió d’hivern: Viena (Àustria), febrer 2024 

- Sessió anual: Bucarest (Romania), juny 2024 

- Sessió de tardor: Dublin (Irlanda), octubre 2024 

ii. Sessió inaugural 
 
La Presidenta de l’Assemblea, Margareta Cederfelt, va destacar l’important 
paper de l’OSCE-PA davant la greu situació de seguretat que pateix el món:  
 
“Si bé les accions de Rússia continuen amenaçant l'existència de l'OSCE, el que 
està passant a Ucraïna evidencia que sense una seguretat integral, no hi ha 
seguretat real”. 
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La presidenta Cederfelt també va recordar la necessitat de mantenir l’atenció en 
altres llocs de la regió de l'OSCE, inclòs els Balcans occidentals, on les tensions 
creixents demanen una atenció immediata, així com al sud del Caucas, on el 
camí cap a una pau duradora i una reconciliació és “llarg i difícil”. 
 
També van intervenir a la Sessió inaugural, Raymonde Gagné, Presidenta del 
Senat canadenc; Chris d’Entremont, Vicepresident de la Cambra dels Comuns; i 
Hedy Fry, cap de la delegació canadenca de l'OSCE-PA i representant especial 
per a qüestions de gènere. 
 
La Presidenta del Senat canadenc va parlar de la dificultat de la situació actual 
afirmant que “Després d'haver perseverat en circumstàncies increïblement 
difícils com una pandèmia global, els països de l’OSCE-PA s'enfronten ara a 
greus desafiaments vers els seus principis fundacionals. La invasió militar no 
provocada i injustificada de Rússia a Ucraïna, que va començar fa més d'un any, 
és un d'aquests grans reptes globals”. 
 
El Vicepresident de la Cambra dels Comuns, de la seva banda, va insistir en que 
“L’objectiu ha de ser aconseguir una seguretat integral a tots els estats membres 
de l'Assemblea Parlamentaria de l'OSCE i a tot el món”. En aquest sentit va afegir 
que “defensar Ucraïna és defensar la democràcia a tot el món i va demanar als 
parlamentaris de l'OSCE que es mantinguin units i continuïn donant a Ucraïna el 
suport que necessita.” 
 

La Cap de la delegació canadenca, Hedy Fry va donar la benvinguda als 

parlamentaris de l’OSCE-PA a Vancouver, la seva ciutat natal, i va expressar 

orgull per la diversitat de la ciutat i del Canadà en general. Va assenyalar que el 

que uneix els canadencs són els valors comuns de la democràcia i la pau, i va 

subratllar que aquests valors són els que obliguen els parlamentaris de l'OSCE 

a continuar defensant Ucraïna. 

En un missatge de vídeo a l'Assemblea, el Primer Ministre canadenc, Justin 

Trudeau, va donar la benvinguda als participants i va subratllar la importància de 

fer arribar un missatge  d’unitat a la Federació Russa. Va destacar que els 

parlamentaris de l'OSCE tenen un paper important a jugar en aquest sentit. 

Després dels discursos d'obertura, l'Assemblea va aprovar una qüestió 

addicional sobre la credibilitat de l’OSCEPA davant l’agressió de Rússia contra 

Ucraïna. El punt addicional destaca que la guerra d'agressió ha estat un senyal 

de que la Federació Russa no està interessada en un diàleg genuí, la resolució 

afirma que el suport dels parlamentaris russos a la guerra "desqualifica 

efectivament l'actual parlament rus com a soci responsable del diàleg i fa que les 

sancions contra aquests parlamentaris siguin legítimes i adequades contra ells 

com a còmplices”. 
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iii) Comissions Generals  

Comissió d’Afers polítics i Seguretat (2-5 juliol) 

El President de la Comissió d'Afers Polítics i de Seguretat, Richard Hudson 

(Estats Units) va expressar la necessitat de continuar condemnant fermament 

l'agressió russa contra Ucraïna, i va destacar el paper de l'OSCE-PA en aquest 

sentit. Va agrair als representants especials que treballen per promoure el diàleg 

parlamentari i va manifestar la seva confiança en el treball de la comissió per 

donar suport al poble ucraïnès.  

La Cap de la Delegació, Meritxell López (GPD), i la membre suplent, Noemí 

Amador (GPAE), van participar als debats de la Comissió on es va aprovar una 

resolució per reforçar la seguretat regional afavorint les societats democràtiques 

i inclusives i el rol de l’OSCE-PA. El text, que fou presentat pel ponent Laurynas 

Kasciunas (Lituània), reitera la condemna a la invasió militar a gran escala i a la 

guerra d’agressió per part de la Federació Russa contra Ucraïna amb la 

complicitat de Bielorússia. 

La resolució, convida als parlaments dels estats participants a donar suport a la 
creació d’un tribunal internacional especial per resoldre els crims de guerra i 
contra la humanitat perpetrats per Rússia. D’altra banda, també recorda la 
necessitat de reforçar la Cort de conciliació i arbitratge de l’OSCE i convida a 
adherir-se a la convenció d’Estocolm amb l’objectiu de donar a tots els estats 
participants la possibilitat d’utilitzar aquest instrument important que disposa 
l’OSCE per a la resolució pacífica de conflictes. 

En el debat, els membres van emfatitzar el suport al poble d'Ucraïna, advertint 

que el conflicte podria continuar augmentant encara més i subratllant que 

s'haurien d'emprar diversos mitjans per defensar la pau i l'estabilitat a llarg 

termini, fins i tot mitjançant la utilització de canals diplomàtics.  

A banda de la proposta de resolució, la Comissió d’Afers polítics també va 

analitzar i debatre 4 qüestions addicionals entre les quals destaca el punt 

suplementari relatiu a futures generacions promogut per la Representant 

especial de joventut de l’Assemblea parlamentària, Farah Karimi (Holanda). El 

document convida als parlaments membres a reconèixer els drets de les futures 

generacions i definir les relacions amb les generacions actuals. Aquesta qüestió 

addicional ha rebut el suport dels membres de la delegació del Consell General.  

Comissió d’Afers econòmics, ciència, tecnologia i Medi Ambient (2-5 de juliol) 
 

A la Comissió General d'Afers Econòmics, Ciència, Tecnologia i Medi Ambient, 
el President Azay Guliyev (Azerbaidjan) va expressar la seva preocupació per 
l'impacte ambiental derivat de la recent destrucció de la presa de Khakovka 
(Ucraïna).  
També va destacar les amenaces que planteja el canvi climàtic, com ara els 
esdeveniments meteorològics extrems, la contaminació de l'aire, l'aigua i el sòl, 
la desforestació, la desertificació, l'escassetat d'aigua i l'erosió de la terra. Va 
subratllar la necessitat de fer que el subministrament i la infraestructura d'energia 
siguin més segurs, resilients, diversificats i neutres en carboni. 
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Els consellers generals i membres de la delegació, Pol Bartolomé i Carles Naudi 
han participat a la Comissió d’Afers econòmics, ciència, tecnologia i medi 
ambient. Aquesta comissió també ha aprovat una proposta de resolució 
proposada per la ponent austríaca Gudrun Kugler. En aquest sentit, la delegació 
andorrana ha donat suport a tres esmenes:  
 

➢ La primera esmena, presentada per la delegació francesa,  introdueix un 
compromís amb un desenvolupament econòmic responsable i sostenible, 
basat en la moderació en l'ús de l'energia i els recursos i l'accés a energia 
neta i assequible per a tothom, per tal d'evitar la propagació de la pobresa 
i construir societats més pròsperes, segures i resilients.” 

➢ La segona esmena, recolzada per la Delegació de Consell General i 
impulsada per la delegació suïssa  suposa l’addició d’un nou paràgraf on 
es demana als estats participants de l'OSCE que facilitin el reconeixement 
oficial de les qualificacions professionals i dels títols acadèmics 
estrangers, que és necessari per permetre que les persones de moltes 
professions puguin accedir al mercat laboral. 

➢ Per últim, la delegació del Consell General també ha recolzat una esmena 
impulsada per la delegació de Noruega que implica l’addició d’un nou 
paràgraf on s’insta els estats participants de l'OSCE a mantenir l'atenció 
a l'Àrtic i a reconèixer l'impacte que la crisi climàtica té sobre les 
comunitats àrtiques i el planeta. 

 
La proposta de resolució aborda, entre d’altres, la seguretat i la recuperació 
econòmica sostenible, el bon govern i els delictes econòmics així com la 
protecció de l'Àrtic. El text també aborda altres qüestions com el canvi climàtic i 
la protecció del medi ambient, la contaminació, la globalització i la seguretat 
alimentària, així com la intel·ligència artificial. 
 
En el debat, els membres van plantejar l'impacte de la guerra a Ucraïna en 
l'energia regional, subratllant que la diversificació de l'energia és una 
preocupació pragmàtica i també de seguretat. Per assolir els objectius climàtics, 
es va subratllar que cal dur a terme un esforç global per diversificar els 
subministraments energètics. També es va plantejar la possibilitat d'un tractat 
internacional legalment vinculant sobre la contaminació per plàstics com una 
possibilitat que val la pena explorar.  
 
La Comissió d’afers econòmics també va analitzar tres qüestions addicionals 
entre elles destaca una plantejada per la delegació d’Alemanya per explotar el 
potencial de la diplomàcia científica en la cooperació internacional i la política de 
pau activa. El document pretén que l’evidencia científica tingui una major 
incidència en les decisions parlamentàries. Tot, amb la finalitat de promoure el 
compliment dels objectius de desenvolupament sostenible de l’Agenda 2030. 
Aquesta qüestió addicional ha rebut el suport de la delegació del Consell 
General. 
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Comissió per a la Democràcia, drets humans i qüestions humanitàries (2 – 5 
juliol) 
 
El President de la Comissió, Nikoloz Samkharadze (Geòrgia) va dir que el treball 
del comitè gira sobre reptes com la democràcia, i sobre qüestions més 
específiques, com la persecució dels mitjans de comunicació i el tractament de 
les ONG a diversos països.  
 
En presentar el seu informe, el Ponent Johan Büser (Suècia) va reconèixer que 
no és una lectura agradable, però va dir que cal fer una valoració honesta de la 
situació dels drets humans a l'àrea de l'OSCE. Va assenyalar que l'informe i el 
projecte de resolució cobreixen com alleujar el patiment dels afectats per la 
guerra, abordar el debilitament de la confiança en els processos polítics i 
democràtics, defensar les minories i els grups vulnerables i abordar l'impacte de 
la tecnologia i la digitalització sobre els drets de les persones. 
 
L'informe del Ponent també se centra molt en les implicacions de la intel·ligència 
artificial, que té el potencial de provocar greus reptes democràtics i de drets 
humans. "Ens hem de preguntar si els nostres processos legals estan en marxa 
per fer front a aquests atacs a la nostra democràcia i si les nostres poblacions 
estan prou ben equipades per defensar-se d'aquest atac", afirma l'informe. 
 
Els membres de la delegació del Consell General han participat en els treballs 

de la Comissió donant suport a tres esmenes:  

➢ La primera, plantejada per la delegació francesa, on es demana a tots els 

estats participants de l'OSCE que adaptin la seva legislació nacional 

perquè les ordres de detenció emeses per la Cort Penal Internacional es 

puguin executar al seu territori. 

➢ La segona esmena que ha rebut el suport de la delegació del Consell 

General, subratlla la necessitat de garantir  que els processos electorals 

siguin més accessible per a tots els votants, especialment a les zones 

rurals i més allunyades.  

➢ Per últim, la delegació ha recolzat una esmena patrocinada per Estats 

Units però que ha estat presentada pel conseller general,  Pol Bartolomé, 

i que preveu l’addició d’un nou paràgraf on es reconeix que les nacions 

han de continuar avançant cap a un futur on les poblacions amb més 

diversitat racial o ètnica garanteixin els drets fonamentals, s'acullin i 

s'incloguin en els processos polítics i econòmics, i es donin les eines 

necessàries per mantenir les seves famílies, en lloc de ser exclosos i 

estereotipats. 

 
En el debat posterior es van plantejar qüestions relacionades amb els emigrants 
morts al mar Mediterrani, la necessitat d'invertir més en missions d'observació 
electoral, la difícil situació a què s'enfronta l'OSCE, els crims de guerra i els 
impactes humanitaris de la guerra a Ucraïna així com el retrocés democràtic.  
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A banda, la Comissió va aprovar 6 qüestions addicionals, entre les quals, la 
delegació del Consell General va donar suport a una proposta addicional relativa 
al paper dels parlaments nacionals en la millora de la participació de la societat 
civil en els processos parlamentaris i de presa de decisions impulsada per la 
Delegació de Xipre.  La resolució encomana als parlaments  que incrementin els 
seus esforços per promoure la participació de la societat civil als diferents 
parlaments nacionals i altres autoritats públiques, fent-la partícip dels processos 
de consulta sobre projectes polítics o lleis.  
 

iv. Sessió plenària de l’Assemblea parlamentària de l’OSCE (6 de 
juliol) 

 
El plenari de l’Assemblea va aprovar per unanimitat la Declaració de Vancouver 
que aborda els crims de guerra que s'han comès a Ucraïna i expressa  la 
preocupació pel patiment humà causat per la guerra, assenyalant que algunes 
d'aquestes accions poden considerar-se crims contra la humanitat i s'ajusten a 
múltiples definicions de genocidi. En particular, l'Assemblea va destacar els atacs 
en zones residencials que han matat milers de persones, inclosos nens, i la seva 
deportació forçada a la Federació Russa. L’Assemblea també va expressar la 
seva preocupació per la destrucció de la presa de Nova Kakhovka (Ucraïna) i l'ús 
de la central nuclear de Zaporizhzhia (Ucraïna) com a escut per als atacs al 
voltant de diversos assentaments ucraïnesos, així com el desplegament d'armes 
nuclears russes a Bielorússia. 
 
La Declaració de Vancouver avala el pla de pau de 10 punts defensat pel 
president ucraïnès Volodymyr Zelenskiy i subratlla que les solucions pacífiques 
per posar fi a la guerra han de complir plenament el dret internacional i els 
principis de l'Acta final d'Hèlsinki de 1975. 
 
L'Assemblea també va expressar el seu suport al treball de les organitzacions 
multilaterals per abordar la guerra, documentar les violacions dels drets humans 
i garantir la responsabilitat. En particular, la Declaració de Vancouver expressa 
el seu suport a l'enfocament de la Presidència de l'OSCE de Macedònia del Nord 
a posar fi a la guerra i destaca els informes d'experts produïts sota el Mecanisme 
de Moscou de l'OSCE, l'informe de la Comissió d'Enquesta de les Nacions 
Unides, la investigació de la Cort Penal Internacional i els esforços per establir 
un tribunal internacional especial. 
 
La Declaració, que es va aprovar amb un ampli suport, conté les tres resolucions 
aprovades per les tres comissions permanents així com les 16 qüestions 
addicionals adoptades durant la Sessió anual.  
 
S’incorpora com a Annex núm.3  la Declaració final de Vancouver.  
 

v. Renovació de càrrecs  
 
Presidència 
L’Assemblea va renovar la presidència nomenant a la parlamentària Pia Kauma 
(Finlàndia) com a nova presidenta de l’OSCE-PA. Kauma és membre de l’OSCE-
PA com a integrant de la delegació de Finlàndia des de l’any 2011. Abans de ser 
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presidenta va ser vicepresidenta de l’OSCEPA des de l’any 2021. El mandat és 
d’un any renovable per un any més com a màxim.  
 
Vicepresidents: mandat de 3 anys renovable per un mandat com a màxim. 
- Kyriakos Hadjiyianni (Xipre) 
- Daniela de Ridder (Alemania) 
- Mykyta Poturaiev (Ucraïna) 

 
Tresorer: mandat de 3 anys renovables per dos mandats com a màxim.  
- Johan Büser (Suècia)  

 
vi. Reunió de la Xarxa informal de joves parlamentaris OSCE-PA 

 
La xarxa informal de joves parlamentaris es va reunir divendres (30 de juny) i 

dissabte (1 juliol). Els membres van escollir com a President, David Stogmuller 

(Àustria) i com a vicepresidenta, Llidja Rannveig (Islàndia).  

La xarxa també va aprovar els Estatuts de funcionament intern. L’objectiu que 

s’han fixat és crear un grup per treballar i incloure dins l’agenda de l’OSCE-PA la 

perspectiva de Joventut, fer seminaris, debats, etc.  

El dissabte 1 de juliol es van organitzar diferents ponències, entre elles la 

representant especial de joventut de l’OSCEPA, Farah Karimi, va parlar sobre la 

participació dels joves dins l’OSCE-PA i la coordinació entre l’organització i els 

joves parlamentaris. 

L’assessora especial de l’OSCE, Guido Almerigogna, de Macedònia del Nord va 
abordar el treball en curs sobre la joventut i la seguretat dins de l'OSCE. Per 
últim, van intervenir dos senadores de Canadà que van parlar de l’experiència 
del seu país en treballar amb i per la joventut en el marc de l’agenda de pau i 
seguretat.  
 

vii.  Altres 
 
Durant la Sessió anual els membres de la delegació van mantenir diferents 

contactes informals amb la majoria de delegacions parlamentàries participants, 

entre elles: Estats Units, França, Espanya, Itàlia, San Marino, Mònaco, entre 

d’altres.  

D’altra banda també van mantenir una conversa informal amb el Secretari 

general de l’OSCEPA, Roberto Montella i amb el Secretari adjunt, Gustavo 

Pallarés. Les trobades van servir per presentar els nous membres de la delegació 

i proposar la possibilitat de celebrar una sessió de tardor a Andorra. La proposta 

fou ben rebuda per part dels representants de la Secretaria de l’OSCEPA els 

quals van proposar que l’any 2026 Andorra podria acollir una nova Sessió de 

tardor.  
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Els membres de la delegació també van participar en un “Side event” sobre la 

ruta de la seda organitzat pel diputat d’Azerbadjan i President de la Comissió 

sobre afers econòmics, Azay Guliyev.  

2.3   20a REUNIÓ DE TARDOR 

La Sessió de tardor es va celebrar a Yerevan (Armènia) del 18 al 20 de novembre 

del 2023 sota el lema "OSCE en temps de crisi: el paper de l’OSCEPA en la 

resposta als reptes interns i externs". La delegació del Consell General a l’OSCE-

PA va excusar la seva absència per la proximitat amb l’inici de la campanya 

electoral de les eleccions del 17 de desembre.  

Més de 300 participants, entre ells prop de 200 parlamentaris d'uns 50 països, 
van participar a la reunió de tardor. 

i) Comissió permanent (18 de novembre) 

A la reunió de la Comissió permanent es van presentar els informes d’activitats 

de la Presidenta, Pia Kauma així com del Secretari General, Roberto Montella i 

del tresorer, Joahn Büser. 

Justament, en el seu informe el tresorer va recordar que durant la Sessió anual 

celebrada a Vancouver es va aprovar un increment del 2,4% de les quotes. Fins 

al mes de novembre, el 63% dels parlaments dels estats membres ja havien 

pagat la seva contribució, entre ells el Consell General.  

El pressupost per a l’exercici 2023-2024 va incorporar un suplement extra de 

18.000€ per assumir els costos de l’auditoria externa que s’ha encarregat i que 

durant la Sessió d’hivern que tindrà lloc a Viena el mes de febrer es podran 

presentar les primeres conclusions.  

D’altra banda, també s’està treballant en reduir els recursos destinats a l'oficina 

del Secretariat Internacional a Viena. 

En relació a la revisió del càlcul de les quotes, el Reglament impedeix aplicar un 
sistema alternatiu i, en aquest sentit, es manté el sistema actual. Tot i això, s’ha 
proposat als membres que no arriben a 10.000€ de quota que facin una aportació 
voluntària fins arribar a aquesta xifra. De moment Islàndia i Estònia ja ho han 
executat. Andorra va rebre la carta el proppassat mes de setembre. Després 
d’haver sotmès la qüestió a la Junta de Presidents es va decidir aplicar aquest 
increment de quota a partir de l’exercici 2024-2025.  
 

ii) Sessió d’obertura 
 
A la sessió d'obertura van intervenir Nikol Pashinyan, Primer ministre d'Armènia; 
Alen Simonyan, President de l'Assemblea Nacional d'Armènia; i Pia Kauma, 
Presidenta de l'OSCE-PA.  

En la seva intervenció, Pia Kauma va exposar que "Aparentment sembla que 
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estem navegant d'una crisi a una altra, sense poder anticipar esdeveniments 
importants, però hauríem de recordar que fa gairebé mig segle, els nostres 
països es van unir per trencar aquest cicle destructiu", va dir la Presidenta de 
l’OSCE-PA la qual va afegir que "a través de valors compartits i un 
multilateralisme efectiu, l'OSCE s'ha esforçat des d'aleshores per aconseguir una 
major estabilitat i seguretat a tota la nostra regió. Però sense una forta voluntat 
política, el multilateralisme sempre estarà limitat”. 

El Primer ministre d’Armènia, Nikol Pashinyan va parlar del procés de pau 
actualment vigent entre Armènia i Azerbaidjan, assenyalant que s'han acordat 
els primers passos per arribar a la pau, però que els obstacles importants i la 
persistent desconfiança entre els dos països continuen dificultant el progrés.  

El president de l’Assemblea nacional d’Armènia, Alen Simonyan ha destacat els 
reptes als quals s'enfronta el seu país després de l'operació militar de setembre 
a l'Azerbaidjan, i ha subratllat que, pel bé de la coexistència pacífica per a les 
generacions futures, les converses de pau han de continuar. Hi ha una 
oportunitat històrica en aquests moments, va dir, i va subratllar que Armènia 
també té ganes de normalitzar les relacions amb Turquia. 

La conferència parlamentària de la reunió de tardor va començar amb les 
observacions de la Secretària general de l'OSCE, Elga Schmid, la qual va dir 
que, tot i que l'organització s'enfronta a reptes importants continua complint els 
seus mandats i jugant un paper significatiu en la millora de la seguretat mundial. 

iii) Conferències parlamentàries 
 
L’Assemblea Parlamentària de l'OSCE va tractar temes com la guerra de la 
Federació Russa contra Ucraïna i la seguretat al Caucas del Sud així com debats 
sobre la lluita contra la corrupció i la protecció de les minories. 
 
Presidida per la vicepresidenta de l’OSCE-PA i representant especial per a la 
lluita contra la corrupció, Irene Charalambides (Xipre), la segona sessió es va 
celebrar sota el tema "La corrupció com a amenaça fonamental per a la pau i la 
seguretat", amb les presentacions d'Alexandra Habershon del Banc Mundial, 
Mariam Galstyan. , membre de la Comissió de Prevenció de la Corrupció 
d'Armènia, i Konstantine Vardzelashvili de l'Oficina per a Institucions 
Democràtiques i Drets Humans de l'OSCE. 
 
Habershon va descriure la corrupció com a motor del conflicte i va parlar dels 
esforços del Banc Mundial per promoure el bon govern. Es necessita un 
enfocament específic que ha d'incloure estratègies contra el blanqueig de 
capitals i els delictes fiscals. En aquest sentit, Galstyan va parlar de l'estratègia 
nacional armènia contra la corrupció, i Vardzelashvili va assenyalar que l'ODIHR 
dona assessorament als estats participants de l'OSCE centrant-se en un 
assessorament pràctic, específic i integral. 
 
En el debat, els legisladors van destacar els seus esforços nacionals, 
assenyalant que la lluita contra la corrupció requereix canvis legislatius així com 
una revisió de la relació entre govern i ciutadans. La representant especial de 
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l’OSCE-PA va dir que els periodistes i la societat civil han de ser els nostres ulls 
i oïdes i que el processament és essencial. 
 
La tercera sessió, presidida per la vicepresidenta de  l'OSCE-PA, Daniela De 
Ridder, es va celebrar sota el tema "Respecte per a tots: protegir les minories i 
les persones afectades pel conflicte", i va ser dirigida per Fernand De Varennes, 
antic relator especial de les Nacions Unides per a les qüestions de les minories, 
i Yeghisheh Kirakosyan, representant d'Armènia en qüestions legals 
internacionals. El Dr. De Ridder va obrir la sessió assenyalant les conseqüències 
humanitàries de l'operació militar del setembre passat a la regió de Karabakh de 
l'Azerbaidjan, que va provocar que més de 100.000 persones fugissin a Armènia 
en menys d'una setmana. 
 

3. ALTRES 

i) Call for Action - Helsinki +50 process 

Durant el mes de maig, Turkmenistan va acollir un seminari regional sobre el "Rol 

d'Estats neutrals en l'enfortiment de la seguretat, l'estabilitat i el diàleg a l’Àrea 

de l'OSCE” el maig de 2023. El seminari va reunir 130 participants incloent-hi 

també parlamentaris d'Àsia Central, Europa oriental i occidental així com 

diplomàtics, estudiosos i representants dels mitjans de comunicació. Va resultar 

una bona oportunitat de discutir sobre el paper important dels estats neutrals en 

la promoció del diàleg per assolir un major progrés econòmic, social i polític així 

com el seu potencial com a mediadors per reforçar la seguretat i l'estabilitat. 

ii) Xarxa de Joves parlamentaris de l’OSCE-PA 

Octubre 2023: Tirana (Albania) 

Va tenir lloc una trobada de la Xarxa de joves parlamentaris de l’OSCEPA al 

Parlament albanès amb l’objectiu de que els joves parlamentaris debatin temes 

i qüestions importants sobre les amenaces a la democràcia i els reptes de 

seguretat a la regió de l'OSCE i com els joves es veuen afectats per aquests 

reptes i quin és el paper dels joves polítics i els parlamentaris per fer front a les 

amenaces. 

Novembre 2023: Skopje (Macedònia del Nord) 

La Xarxa de Joves Parlamentaris de l'OSCEPA van participar al Fòrum de la 

Joventut organitzat per la Presidència de l'OSCE 2023 de Macedònia del Nord a 

Skopje. Sota el lema "Innovació juvenil i emprenedoria: creant un futur sostenible 

a la regió de l'OSCE", el fòrum va reunir joves emprenedors de tota la regió de 

l'OSCE per explorar solucions innovadores que aborden problemes socials i 

ambientals a les seves comunitats. 

Al marge del fòrum, la Xarxa va organitzar un esdeveniment paral·lel titulat 

"Innovacions i emprenedoria liderades per la joventut en la configuració de les 

agendes parlamentàries", amb l'objectiu de debatre i desenvolupar un conjunt de 

recomanacions sobre com els joves poden col·laborar amb els parlamentaris en 
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el desenvolupament de polítiques, estimular sinergies entre joves emprenedors, 

innovadors i legisladors, i generar idees per a la seva integració a les agendes 

parlamentàries. 

iii) Observació d’eleccions  

Durant l’últim any l’OSCE-PA ha participat en missió d’observació d’eleccions a 

les eleccions parlamentàries celebrades a Polònia, el 15 d’octubre i a les 

eleccions presidencials i parlamentàries celebrades el 14 de maig a Turquia.  

iv) Qüestionaris sobre òrgans parlamentaris especialitzats en la 

igualtat de gènere  

L'ODIHR i l'Assemblea Parlamentària de l'OSCE van enviar el 23 d’agost aquest 

qüestionari per tal de recollir dades sobre la proliferació, les activitats i l'impacte 

dels òrgans parlamentaris especialitzats per a la igualtat de gènere. L’objectiu és 

actualitzar les dades sobre l'existència d'aquests òrgans a tota la regió de l'OSCE 

i la seva configuració institucional, així com identificar bones pràctiques i reptes 

en la seva implementació i funcionament. 

El qüestionari consta de dos apartats, un sobre òrgans especialitzats formals en 

qüestions d’igualtat de gènere i un altre sobre òrgans informals.   

El Consell General va donar-hi resposta exposant que hi ha una comissió 

legislativa permanent que s’ocupa de les qüestions d’igualtat i de gènere.  

v) Sessió tardor 2026 a Andorra 

Durant la Sessió anual celebrada a Vancouver, els membres de la Delegació del 

Consell General a l’OSCE-PA van mantenir una reunió amb el Secretari General, 

Roberto Montella i el Secretar adjunt, Gustavo Pallarés amb l’objectiu 

d’organitzar una nova sessió de tardor a Andorra. 

Des del Secretariat de l’OSCE-PA es va proposar l’any 2026 com per celebrar la 

futura Sessió de tardor. En aquest sentit, durant el mes de juliol del 2023 es va 

enviar un correu electrònic confirmant la voluntat d’acollir la Sessió. El Secretariat 

de l’Assemblea parlamentària va enviar el memoràndum amb els requeriments 

necessaris per celebrar la Sessió de tardor. 

Posteriorment, durant el mes de setembre, es va mantenir una reunió online amb 

la responsable de l’organització i esdeveniments de l’OSCE-PA, Odile Lelarge i 

el Secretari general adjunt, Gustavo Pallarés. La reunió serveix, entre d’altres, 

per informar sobre els requisits tècnics i pressupostaris els quals no varien massa 

de l’any 2017.  

En data 21 de setembre, la Cap de la Delegació, Meritxell López, envia una carta 

al Síndic General demanant que sotmeti a la Junta de Presidents l’aprovació de 

l’organització de la Sessió de tardor durant l’any 2026. 
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La Junta de Presidents acorda celebrar aquesta reunió a Andorra durant l’octubre 

de l’any 2026.  

En data 5 d’octubre, la Cap de la Delegació, Meritxell López envia una carta a 
l’OSCE-PA anunciant l’acord per part de la Junta de Presidents d’acollir la Sessió 
de tardor.  

4. INFORMACIÓ GENERAL 

 
MEMBRES DE l'OSCE-PA (57) 

Albània, Alemanya, Andorra, Armènia, Àustria, Azerbaidjan, Bielorússia, Bèlgica, 
Bòsnia-Hercegovina, Bulgària, Canadà, Croàcia, Dinamarca, Eslovàquia, 
Eslovènia, Espanya, Estats Units d'Amèrica, Estònia, Ex-República Iugoslava de 
Macedònia, Finlàndia, França, Federació de Rússia, Geòrgia, Grècia, Hongria, 
Islàndia, Irlanda, Itàlia, Kazakhstan, Kirguizistan, Letònia, Lituània, Liechtenstein, 
Luxemburg, Malta, Moldàvia, Mònaco, Mongòlia, Montenegro, Noruega, Països 
Baixos, Polònia, Portugal, Regne Unit, República Txeca, Romania, San Marino, 
Santa Seu, Sèrbia, Suècia, Suïssa, Tadjikistan, Turquia, Turkmenistan, Ucraïna, 
Uzbekistan i Xipre. 
 
 

 

 

 

 

 


